Α` ΚΛΙΣΗ ΤΩΝ ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΩΝ
Περιλαμβάνει ονόματα:
									
Αρσενικά		Θηλυκά		Ουδέτερα
ΚΑΤΗΓΟΡΙΕΣ
	Κατάληξη			Καταληκτικά (κατάλ.–ς, ἥρω-ς, ἰχθύς)
					Ακατάληκτα (χωρίς καταλ., χιών, ἠχώ)

Θέμα		Μονόθεμα (1 θέμα σ’ όλες τις πτώσεις 
                                            ἥρω-ς - ἥρω-ος)

			Διπλόθεμα (2 θέματα, ἡγεμ-ών - ἡγεμ-όν-ος)
Το θέμα βρίσκεται από την γενική ενικού 
αφαιρώντας
την κατάληξη
ἥρω-ς - ἥρω-ος

		Χαρακτήρα		Φωνηεντόληκτα, ἥρω-ς - ἥρω-ος

					Συμφωνόληκτα, κόρα-ξ – κόρακ-ος
						
					Αφωνόληκτα	          Ημιφωνόληκτα
						
				Ουρανικά: κ, γ, χ			Υγρά: λ, ρ
				Χειλικά:    π, β, φ			Ένρινα: μ, ν
				Οδοντικά: τ, δ, θ			Σιγμόληκτα: σ
				κόραξ – κόρακος		        κλητήρ - κλητῆρος
				κώνωψ – κώνωπος	                  σωλήν - σωλήνος
				τάπης - τάπητος		        βέλος - βέλους
        Σωκράτης – Σωκράτους
ΦΩΝΗΕΝΤΟΛΗΚΤΑ

Α. Καταληκτικά Μονόθεμα σε –ως, -ωος
ὁ	ἥρως		οἱ	ἥρωες
τοῦ	ἥρωος	τῶν	ἡρώων
τῷ	ἥρωι		τοῖς	ἥρωσι(ν)
τὸν	ἥρωα		τοὺς	ἥρωας
ὦ!	ἥρως		ὦ!	ἥρωες

Β. Καταληκτικά Μονόθεμα σε –υς, -υος
ὁ	ἰχθύς		οἱ	ἰχθύες
τοῦ	ἰχθύος	τῶν	ἰχθύων
τῷ	ἰχθύι		τοῖς	ἰχθύσι(ν)
τὸν	ἰχθύν		τοὺς	ἰχθῦς
ὦ!	ἰχθύ		ὦ!	ἰχθύες

· Μονοσύλλαβοι τύποι στην αιτιατική πληθυντικού 
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περισπωμένη
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όταν τονίζεται σε λήγουσα	π.χ. τοὺς ἰχθῦς






Γ. Καταληκτικά Διπλόθεμα σε:
							
 –ις, -εως				-υς, -εως				ουδέτερα σε –υ, -εως
ἡ	δύναμις, τῆς	δυνάμεως	ὁ πέλεκυς, τοῦ πελέκεως		τό ἄστυ, τοῦ ἄστεως
Παραδείγματα
–ις, -εως
ἡ	δύναμις	αἱ	δυνάμεις
τῆς	δυνάμεως	τῶν	δυνάμεων
τῇ	δυνάμει	ταῖς	δυνάμεσι(ν)	
τὴν	δύναμιν	τὰς	δυνάμεις			Τόνος στην προπαραλήγουσα σε:
ὦ!	δύναμι	ὦ!	δυνάμεις			 –ις, -υς (γεν ενικ. –εως) σε 
								γενική ενικού και πληθυντικού
-υς, -εως							τῆς	δυνάμεως	τῶν	δυνάμεων
ὁ πέλεκυς		οἱ	πελέκεις			τοῦ πελέκεως	τῶν	πελέκεων
τοῦ πελέκεως	τῶν	πελέκεων
τῷ πελέκει		τοῖς	πελέκεσι(ν)
τόν πέλεκυν		τους	πελέκεις
ὦ! πέλεκυ		ὦ!	πελέκεις
ουδέτερα σε –υ, -εως
τὸ	ἄστυ		τὰ	ἄστη
τοῦ	ἄστεως	τῶν	ἄστεων
τῷ	ἄστει		τοῖς	ἄστεσι(ν)
τὸ	ἄστυ		τὰ	ἄστη
ὦ!	ἄστυ		τά	ἄστη

Δ. Καταληκτικά Μονόθεμα σε:
					-εύς		οῦς		-αῦς
ὁ βασιλεύς, τοῦ βασιλέως		ὁ βοῦς, τοῦ βοώς		ἡ γραῦς, τῆς γραός
-εύς
ὁ		βασιλεύς		οἱ	βασιλεῖς
τοῦ	βασιλέως		τῶν	βασιλέων
τῷ		βασιλεῖ		τοῖς	βασιλεῦσι(ν)
τὸν	βασιλέα		τοὺς	βασιλέας
ὦ!		βασιλεῦ		ὦ!	βασιλεῖς
-οῦς	
ὁ		βοῦς			οἱ	βόες		
τοῦ	βοός			τῶν	βοῶν
τῷ		βοΐ			τοῖς	βουσί(ν)
τὸν	βοῦν			τοὺς	βοῦς
ὦ!		βοῦ			ὦ!	βόες
-αῦς								βοῦς, γραῦς είναι μοναδικά
ἡ		γραῦς			αἱ	γρᾶες
τῆς	γραός			τῶν	γραῶν
τῇ		γραΐ			ταῖς	γραυσί(ν)
τὴν	γραῦν			τὰς	γραῦς
ὦ!		γραῦ			ὦ!	γρᾶες
· Το –υ του –ευς, -οῦς, -αῦς	πριν από φωνήεν		αποβάλλεται
βασιλεύς – βασιλέως
Κλητική όμοια με ονομαστική χωρίς το –ς
ΣΥΜΦΩΝΟΛΗΚΤΑ
Ουρανικόληκτα					
ὁ	κόραξ		οἱ	κόρακες
τοῦ	κόρακος	τῶν	κοράκων
τῷ	κόρακι	τοῖς	κόραξι(ν)
τὸν	κόρακα	τοὺς	κόρακας
ὦ!	κόραξ		ὦ!	κόρακες
Χειλικόληκτα
ὁ	κώνωψ	οἱ	κώνωπες
τοῦ	κώνωπος	τῶν	κωνώπων
τῷ	κώνωπι	τοῖς	κώνωψι(ν)
τὸν	κώνωπα	τοὺς	κώνωπας
ὦ!	κώνωψ	ὦ!	κώνωπες











Οδοντικόληκτα
ὁ	τάπης		οἱ	τάπητες		ὁ	ἱμάς		οἱ	ἱμάντες
τοῦ	τάπητος	τῶν	ταπήτων		τοῦ	ἱμάντος	τῶν	ἱμάντων
τῷ	τάπητι	τοῖς	τάπησι(ν)		τῷ	ἱμάντι		τοῖς	ἱμάσι(ν)
τὸν	τάπητα	τοὺς	τάπητας		τὸν	ἱμάντα	τοὺς	ἱμάντας
ὦ!	τάπης		ὦ!	τάπητες		ὦ!	ἱμάς		ὦ!	ἱμάντες

· Τα δίχρονα με θέμα –ντ στη γενική ενικού σχηματίζουν τη δοτική πληθυντικού σε -ᾶσι (ἱμάς, ἱμάντος - ἱμάντες, ἱμᾶ ντ + σι = ἱμᾶσι)
αντέκταση

ὁ	γίγας		οἱ	γίγαντες	
τοῦ	γίγαντος	τῶν	γιγάντων	
τῷ	γίγαντι	τοῖς	γίγασι(ν)	
τὸν	γίγαντα	τοὺς	γίγαντας	
ὦ!	γίγαν		ὦ!	γίγαντες	

· Ο γίγας και τα όμοια στη δοτική ενικού σχηματίζουν γίγαν

· Τα βαρύτονα (όσα δεν τονίζονται στη λήγουσα) που είναι διπλόθεμα 
(γέρων, γέροντος) σχηματίζουν κλητική ενικού από το ασθενές θέμα 
(γέρων, γέροντος, γέρον)
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ὁ/ἡ			ὄρνις			οἱ/αἱ		ὄρνιθες		
τοῦ/τῆς		ὄρνιθος		τῶν		ὀρνίθων		
τῷ/τῇ			ὄρνιθι			τοῖς/ταῖς	ὄρνισι(ν)	
τὸν ὄρνιν / τὴν 	ὄρνιθα		τοὺς/τὰς	ὄρνιθας / ὄρνις
ὦ!			ὄρνι			ὦ!		ὄρνιθες	

· Τα βαρύτονα σε –ις, -ιτ(δ, θ)ος, σχηματίζουν αιτιατική ενικού σε –ν ακατάληκτη ὄρνις, ὄρνιθος, ὄρνι

ἡ	ἐλπίς		αἱ	ἐλπίδες		ἡ	κόρυς		αἱ	κόρυθες
τῆς	ἐλπίδος	τῶν	ἐλπίδων		τῆς	κόρυθος	τῶν	κορύθων
τῇ	ἐλπίδι		ταῖς	ἐλπίσι(ν)		τῇ	κόρυθι	ταῖς	κόρυσι(ν)
τὴν	ἐλπίδα	τὰς	ἐλπίδας		τὴν	κόρυν		τὰς	κόρυθας
ὦ!	ἐλπίς		ὦ!	ἐλπίδες		ὦ!	κόρυ		ὦ!	κόρυθες

ἡ	τυραννίς		αἱ	τυραννίδες
τῆς	τυραννίδος		τῶν	τυραννίδων
τῇ	τυραννίδι		ταῖς	τυραννίσι(ν)
τὴν	τυραννίδα		τὰς	τυραννίδας
ὦ!	τυραννί		ὦ!	τυραννίδες


· Τα δίχρονα α, ι, υ στην κατάληξη είναι πάντα βραχύχρονα

Υγρόληκτα

Μονόθεμα							
ὁ	κλητήρ		οἱ	κλητῆρες		
τοῦ	κλητῆρος		τῶν	κλητήρων		
τῷ	κλητῆρι		τοῖς	κλητῆρσιν)		
τὸν	κλητῆρα		τοὺς	κλητῆρας		
ὦ!	κλητήρ		ὦ!	κλητῆρες		

Διπλόθεμα

ὁ	ῥήτωρ	οἱ	ῥήτορες
τοῦ	ῥήτορος	τῶν	ῥητόρων
τῷ	ῥήτορι	τοῖς	ῥήτορσι(ν)
τὸν	ῥήτορα	τοὺς	ῥήτορας
ὦ!	ῥῆτορ		ὦ!	ῥήτορες







Σιγμόληκτα
Αρσενικό (-ης, -ους) (-κλῆς, -κλέους)			Θηλυκό (-ὼς, -οῦς)
ὁ	Σωκράτης		ὁ	Περικλῆς			ἡ	αἰδὼς		Ἠὼς
τοῦ	Σωκράτους		τοῦ	Περικλέους			τῆς	αιδοῦς	Ἠοῦς
τῷ	Σωκράτει		τῷ	Περικλεῖ			τῇ	αἰδοῖ		Ἠοῖ
τὸν	Σωκράτη		τόν	Περικλέα			τὴν	αἰδῶ		Ἠῶ
ὦ!	Σώκρατες		ὦ!	Περίκλεις			ὦ!	αἰδὼς		Ἠὼς
Ουδέτερο (-ος, -ους) 
τό	βέλος		τά	βέλη			τό	ἔδαφος	τά	ἐδάφη		
τοῦ	βέλους	τῶν	βελῶν		τοῦ	ἐδάφους	τῶν	ἐδαφῶν	
τῷ	βέλει		τοῖς	βέλεσι(ν)		τῷ	ἐδάφει	τοῖς	ἐδάφεσι(ν)	
τό	βέλος		τά	βέλη			τό	ἔδαφος	τά	ἐδάφη		
ὦ!	βέλος		ὦ!	βέλη			ὦ!	ἔδαφος	ὦ!	ἐδάφη		
(-ας, -ως)						(-ας, -ατος)
τὸ	κρέας		τὰ	κρέα		τὸ	κέρας			τὰ	κέρα/κέρατα
τοῦ	κρέως	τῶν	κρεῶν	τοῦ	κέρως/κέρατος	τῶν	κερῶν/κεράτων
τῷ	κρέᾳ		τοῖς	κρέασι(ν)	τῷ	κέρᾳ/κέρατι		τοῖς	κέρᾳσι/κέρασι(ν)
τὸ	κρέας		τὰ	κρέα		τὸ	κέρας			τὰ	κέρα/κέρατα
ὦ!	κρέας		ὦ!	κρέα		ὦ!	κέρας			ὦ!	κέρα/κέρατα




Ενρινόληκτα
ὁ	δελφίς		οἱ	δελφῖνες
τοῦ	δελφῖνος		τῶν	δελφίνων
τῷ	δελφῖνι		τοῖς	δελφῖσι(ν)
τὸν	δελφῖνα		τοὺς	δελφῖνας
ὦ!	δελφίς		ὦ!	δελφῖνες
· Τα δίχρονα του θέματος ι, α είναι μακρόχρονα πριν από –ν (δελφίς, δελφῖνος)

ὁ	λιμήν		οἱ	λιμένες
τοῦ	λιμένος	τῶν	λιμένων
τῷ	λιμένι		τοῖς	λιμέσι(ν)
τὸν	λιμένα	τοὺς	λιμένας
ὦ!	λιμήν		ὦ!	λιμένες

· Τα διπλόθεμα οξύτονα (τονίζονται στη λήγουσα) σχηματίζουν κλητική ενικού από το ισχυρό θέμα (λιμήν, λιμένος, λιμήν)

ὁ	κίων		οἱ	κίονες
τοῦ	κίονος	τῶν	κιόνων
τῷ	κίονι		τοῖς	κίοσιν)
τὸν	κίονα		τοὺς	κίονας
ὦ!	κῖον		ὦ!	κίονες
· Τα διπλόθεμα βαρύτονα (τονίζονται στην παραλήγουσα) σχηματίζουν κλητική ενικού από το ασθενές θέμα (κίων, κίονος, κῖον)
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